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Kráva Kazi pøekvapila své majitele – v!pùlce bøezna jim 

na svìt pøivedla hned dvì telata naráz. Dvojèata jsou u krav vzácnìjší, vìtšinou se rodí jen jedno 

mládì, tak jako u lidí.     

Jarní tvoøení
Zadní strana

V!Mateøské škole Ostrava – 
Stará Bìlá bylo v!letošním roce 
podáno nesrovnatelnì více 
žádostí o pøijetí dìtí k!pøedškol-
nímu vzdìlávání, než mohla 
øeditelka pøijmout. K!zápisu 
pøišlo 52 dìtí a pouze 29 
volných míst na další školní rok. 

Mateøská škola je již dlouho-
dobì plnì obsazena i pøesto, 
že!podle zákona využívá povo-
lenou výjimku zøizovatele – 4 mí-

sta na každou tøídu MŠ navíc, 
cože je celkem 16 dìtí. Tímto se 
snaží øeditelka vyhovìt co nej-
vìtšímu poètu žadatelù.

Díky vzestupnému vývoji de-
mografické køivky jsou v!sou-
èasné dobì všechny mateøské 
školy postaveny pøed otázku vý-
bìru dìtí z!pøedložených žádostí 
o pøijetí k!pøedškolnímu vzdìlá-
vání.

Dokonèení na stranì 2

V!pondìlí 7. 6. 2010 od 8:00 
do 16:30 hod. se otevøou dveøe 
ZŠ pro všechny naše spolu-
obèany.  Žáci i uèitelé vám uká-

ží nové multimediální vybavení 
školy a opravené høištì, jež 
byly poøízeny z!evropských 
fondù, prostøedkù zøizovatele 

a sponzorských darù. Tìšíme 
se na vaši návštìvu.

Mgr. Jarmila Bjaèková
øeditelka školy

Možná jste ten èlánek v!dub-
novém Zpravodaji èetli – text 
o!tom, že by Staré Bìlé slušelo 
mít vlastní dìtské høištì a za-
hradám starobìlské mateøinky 
mít lepší vybavení. A že je tu 
obèanské sdružení jménem 
Dìtský úsmìv, které vzniklo 
právì pøi školce a které poøádá 
benefièní veèírek – a na ten vás 
zvalo. Abychom dali dohroma-
dy síly i peníze a nìco s!tím 
zkusili udìlat.

Dokonèení na stranì 6

Prùlezky
pro dìti
by mohly stát
ještì letos

 Den otevøených dveøí v Základní škole Stará Bìlá

Zápis do mateøské školy – opìt oøíšek.

Parkovištì pøed zdravotním støediskem
bude z!dùvodu konání Starobìlské poutì

od pátku 14.5.2010 od odpoledních hodin
do pondìlí 17.5. 2010 rána uzavøeno!!!

Milí spoluobèané, v!letošním 
roce zapoène oprava fasády 
starobìlského kostela, první 
etapa prací poèítá s opravou 
trámoví vìže, fasády vìže 
a!fasády jižního prùèelí chrá-

mu. Rozpoèet této první etapy 
oprav fasády kostela èiní 
1.200.000Kè. Jako skauti by-
chom rádi pøispìli ke zkrášlení 
dominanty naší obce a zároveò 
také k!vìtší sounáležitosti nás 
bìlákù s naší Bìlou. Tyto dù-
vody nás vedly k rozhodnutí, 
že!se pokusíme pomoci pøi zí-
skání prostøedkù na tuto roz-
sáhlou opravu.

Dokonèení na stranì 6

Pøinesme si
z pouti obrázek
kostela



Rada na svém 75. a!76.!za-
sedání mimo jiné roz-
hodla

! o uzavøení smlouvy mezi 
MOb a Umìleckou agentu-
rou Karel Smolka na usku-
teènìní akce: „Operetní 
skøíòka s!líèidly“ v!termínu 
5.5 .2010 v !Katol ickém 
domì.
! o zadání zakázky na akci: 
„Oprava žlabù, svodù a døe-
vìného podhledu na letním 
koupališti“ firmì Zdenìk 
Ondráèek za cenu 19!104 Kè.
! o zrušení usnesení ze dne 
18.1.2010, kterým se prona-
jímal pozemek Mgr. Hro-
mádkové v!lokalitì ul. Na Po-
pí a rozhodla o pronájmu to-
hoto pozemku pro Vladimíra 
Sobotku.
! o prodeji zpevnìné plochy 
v! lokal i tì  ul .  Ruskova 
(zámková dlažba za budovou 
Group 4) Milanu Kuèerovi 
za!cenu 177!980 Kè.
! o zadání zakázky na akci: 
„Dodávka a montáž 9 ks pla-
stových oken v!Domì pro se-
niory“ firmì Kamila Marková 
za cenu 91!753 Kè.
! o uzavøení dohod na proná-
jem veøejného prostranství 
pro umístìní pou�ových 
atrakcí s!následujícími zá-
jemci: Luïek Pfleger –  plo-
cha za starou školou a høištì 
vedle této budovy, Silvestr 
Hanák – plocha pøed budo-
vou staré školy, Petr Fuci-
man – polovina plochy parko-
vištì pøed budovou zdra-
votního støediska, Ladislav 
Spilka – druhá polovina plo-
chy pøed budovou zdravot-
ního støediska.
! o uzavøení dohody s!Davi-
dem Klimšou na pronájem 
plochy pod høbitovem pro 
umístìní velkoplošného 
stanu s!prodejem piva.
! o pøijetí penìžitého daru 
ve výši 3!000 Kè od firmy 
CK!EUROCYKL Herdegen.
! o poskytnutí finanèního 
daru ve výši 20!000 Kè 
Jaroslavu Bajorkovi na poøá-
dání pou�ové zábavy v!Kato-
lickém domì.

Zprávy z rady
a zastupitelstva
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! na základì nesouhlasného 
stanoviska dotèených obèa-
nù z!ul. Urbánkova v!sou-
èasné dobì tuto komunikaci 
nerozšiøovat.
! o udìlení Procesní plné 
moci Mgr. Matìji Kopøivovi 
k!zastupování MOb Stará 
Bìlá ve vìci Soudního øízení 
– soudní spor mezi MOb Sta-
rá Bìlá a firmou NORMA-
MESS s.r.o.,(nájemce letní-
ho koupalištì).

Zastupitelstvo na svém 
21. zasedání mimo jiné 
schválilo

! rozdìlení grantù MOb 
Stará Bìlá na rok 2010 podle 
návrhu pøedloženého gran-
tovou komisí.
! vydalo nesouhlasné stano-
visko k!zámìru prodeje po-
zemku parc. è. 3404 v!loka-
litì ul. Blanická o výmìøe 

22754 m .
! nepøijalo žádné stanovisko 
k!zámìru prodeje pozemku 
parc. è. 2630 v!lokalitì ul. 

2Povìtronní o výmìøe 1470 m .
! vydalo souhlasné stanovis-
ko k!zámìru prodeje pozem-
ku parc. è. 938/8 v!lokalitì 

2ul. Na Popí o výmìøe 421 m .
! vydalo nesouhlasné stano-
visko k!zámìru prodeje èásti 
pozemku parc. è. 2733/1 
v!lokalitì ul. Na Pešatku 

2o!výmìøe 31 m .

Pokraèování z titulní strany

Pryè jsou doby, kdy vedení 
mateøské školy pøijalo k!pøed-
školnímu vzdìlávání jakékoli 
dítì bez ohledu na jeho vìk nebo 
bydlištì. To už nìkolik let nepla-
tí a proto musí být stanovena 
závazná kritéria pro pøijetí dìtí.

Protože pøijetí k!pøedškolní-
mu vzdìlávání podléhá správní-
mu øádu, je tøeba dodržet  vše-
chna pravidla stanovená záko-
nem.

Každým rokem také pøibývá 
dìtí, které budou mít v!souladu 
se zákonem odloženou školní 
docházku. V!letošním roce požá-

dalo o odklad 8 rodièù a jejich 
dìti budou i v!pøíštím roce 
navštìvovat MŠ.

Mateøská škola se doplòuje 
novými žádostmi jako celek. Ro-
dièe však mají možnost zvolit si 
odlouèené pracovištì MŠ. Po-
kud to jen trošku jde, snaží se øe-
ditelka vyhovìt. Na MŠ na Bla-
nické ulici se dlouhodobì hlásí 
více uchazeèù a to z!mnoha dù-
vodù, ale pøijmout lze pouze to-
lik dìtí, kolik jich v!daný školní 
rok vzdìlávání ukonèí. Ani o je-
diné dítì navíc. Proto nebudou 
ani v!tomto ohledu uspokojeni 
všichni , kteøí budou pøijati pro 

pøíští školní rok a budou muset 
využít mateøskou školu na Mi-
trovické ulici. Z!pøijatých dìtí 
byly vybrány pøedevším ty, kte-
ré mají v!MŠ Blanická své souro-
zence.

Každý rok je situace jiná. 
Nelze pøedvídat kolik dìtí pøijde 
k!zápisu a jaká kritéria budou 
splòovat a kolik dìtí bude splòo-
vat stejná kritéria. Je to vždy 
nová situace, která se zpracová-
vá do tabulky a z!té se sestaví 
poøadí. Rodièe nepøijatých dìtí 
budou jistì zklamáni , ale jedná 
se pøedevším o dìti, které jsou 
mladší a pøi zahájení školního 
roku nebudou mít ještì 3 roky 
nebo dìti, s!kterými jsou ma-
minky doma a pobírají rodi-
èovský pøíspìvek.                N.R.

Zápis do mateøské školy – opìt oøíšek.

Pár dní pøed starobìlskou 
poutí se bude v!centru obce hùø 
parkovat. Stání u mateøské 
školy a pøedevším pøed Hruškou 
a zdravotním støediskem po-
stupnì zaberou pøijíždìjící kolo-
toèe. „Letos nebudou u Hrušky 
jen stánky, ale i pou�ové atrak-
ce. Prosíme obèany o pocho-
pení,“ øíká tajemník starobìl-
ského úøadu Ladislav Dlouhý.

Na parkovištì pøed Hruškou 
zaènou kolotoèe pøijíždìt v!pá-
tek 14.kvìtna po osmnácté hodi-
nì a mají povoleno tam stát 
do!pondìlka 17.kvìtna šesté 
hodiny ráno. U školky a školní 

jídelny to bude ještì døív – první 
mohou pøijet už ve støedu 
14.!kvìtna dopoledne a zùstat 
mohou do úterka 20.kvìtna.
,

I o samotné pouti se budou 
muset ke svému sídlu dostat 
auta firmy Group4, která sídlí 
ve!stejném objektu jako Hruška. 
„Group4 zajiš�uje speciální služ-
by pro rùzné firmy i v dobì 
sobot, nedìlí èi svátkù. Proto 
žádáme obèany a návštìvníky 
poutì, aby byli shovívaví 
a!umožnili prùjezd firemním 
automobilùm,“ žádá tajemník 
Dlouhý.                               (jb)

Pøípravy na pou� zkomplikují parkování

Ve Staré Bìlé roste poèet pøí-
padù trestné èinnosti. Policisté 
øešili v!lednu dvì vloupání 
do!motorového vozidla, dvì 
vloupání do objektu (provozov-
ny), jednu krádež v!bytì a!jednu 
krádež motorového vozidla.

V!únoru to bylo jedno vlou-
pání do rodinného domu, pìt 
vloupání do motorového vozidla, 
jedno vloupání do objektu (pro-
vozovny) a jedna krádež v!ro-
dinném domì.

K!této trestné èinnosti došlo 
napøíklad v!ulicích Proskovické, 
Blanické, Mitrovické, Hlásné, 
Povìtronní, Vrtné, Plzeòské 
a!Rozcestí.

Policisté tímto žádají všechny 
obèany ze Staré Bìlé, aby byli 
všímaví nejen ke svému ma-
jetku, ale také k!majetku ostat-
ních.

Finanèní krize zvýšila poèty 
nezamìstnaných lidí a pøispìla 
k!nárùstu trestné èinnosti, ze-
jména u mladší generace. 

Nemùžeme být také lhostejní 
k!majetku obce. Žádáme obèa-
ny, aby vìnovali vìtší pozornost 
podezøelým osobám pohybují-
cím se v!obci a volali na èísla 
156 a 158, která jsou v!provozu 
nepøetržitì a bezplatnì. 

Mìstská policie Ostrava
a Policie ÈR Ostrava-Zábøeh

Policie varuje: hlídejte si svùj i obecní majetek
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Kam v kvìtnu

Oèkování psù proti vzteklinì 
probìhne 21.5.2010

14.30 – 16.00 hod.
zahrada ÚMOb

16.30 – 17.30 hod.
zahrada MŠ Mitrovická
(vedle restaurace U lípy)

Cena 120,-- Kè.
Oèkovací prùkaz psa sebou.

Oèkování
psù

1.5. 2010

8.5. 2010

9.5. 2010

15.5. 2010

15. - 16.5. 2010

21.-23.5. 2010

22.5. 2010

 
25.5. 2010

28.5. 2010

29.5. 2010

29.-30.5. 2010

Pou�
do Hradce Králové
Duchovní akce.
Poøádá Orel Stará Bìlá

Starobìlský horal
Turistická akce.
Poøádá Orel Stará Bìlá

 9.00 hodin
Oslava dne matek
V banketce Katolického do-
mu, vstup volný.
Poøádá MO KDU-ÈSL

 19.00 hodin
Pou�ová zábava
Katolický dùm

Starobìlská pou�

Velká cena Ostravy
(souèást Èeského skokového 
poháru). Jezdecké závody. 
Poøádá  Jezdecký klub Baník 
Ostrava
 

Starobìlský horal
Turistická akce.
Poøádá Orel Stará Bìlá

 15 hodin
Smažení
Svatodušní vajeèiny
V zahradì Katolického do-
mu, hraje dechová hudba, 
vstupné dobrovolné, poøádá 
MO KDU-ÈSL

Moravský
šampionát
mladých koní
Poøádá Jezdecký klub
Baník Ostrava

Fotbalové
dovednosti
sportovní akce.
Poøádá Orel Stará Bìlá

Malá cena Ostravy
Soutìže pro všechny katego-
rie jezdcù a koní. Poøádá 
Jezdecký klub Baník Ostrava

Naši žáci se stali adoptivními 
rodièi a vzdálenými spolužáky 
chlapce z Indie. Je mu 8 let 
a!jmenuje se Chadran Mahes-
waran. Chodí do St.Mary's Pri-
mary School a chtìl by být poli-
cistou. Rád hraje na schová-
vanou.

Roèní školné, které mu uhra-
díme èiní 4900,-Kè. V letošním 
školním roce jsme na jeho 
vzdìlání vydìlali sbìrem sta-
rého papíru, kterého jsme ode-
vzdali více než 5 tun.

Vìøíme, že i pøíští školní rok  
bude tomu tak a  zodpovìdnost 
za svého vzdáleného spolužáka 
pøijmou všichni žáci za své 
a!aktivnì se zapojí do sbìru pa-
píru. Všem žákùm, kteøí letos 
do školy sbìr pøinášeli dìkuje-
me .

Mgr.Janíèková Dana

Adopce na dálku

Rada mìstského obvodu 
Stará Bìlá zve obèany u pøíle-
žitosti 65. výroèí osvobození 
Èeskoslovenska spojeneckými 
armádami k uctìní památky 
obìtí 2. svìtové války a!nìmec-
ké okupace. Položení kytice se 
uskuteèní v!pátek 7. kvìtna 
ve!13 hodin u památníku  
Na!Zámèiskách.

   65. výroèí
   osvobození
   Èeskoslovenska

!ÈÍSLO 5  KVÌTEN 2010
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Vážení ètenáøi, jsem velmi 
rád, že na stránkách Zpravo-
daje nacházím poslední dobou 
pøíspìvky, které se týkají obla-
stí, které byly možná zanedbá-
vány, pøestože mají velký vý-
znam pro spokojenost obèanù 
s!životem v obci.

Jde hlavnì o!oblast doprav-
ních zklidnìní, dále vybudo-
vání dìtských høiš� na veøejnì 

pøístupných místech, øešení 
celého okolí školy a oblasti 
pøed školní jídelnou pro zvý-
šení bezpeènosti školních dìtí. 

Jsou tu i další místa k!doprav-
nímu dotažení jako køižovatka 
u Matìje, avšak dùraz bych po-
ložil na kvalitní, bezpeèné a do-
pravnì zklidnìné centrum ob-
ce. Zde vidím velký prostor 
pro!zmìnu ke!kvalitativnì 

vyšší úrovni.
Pøedstavme si místo rušné 

silnice pøed školní jídelnou pì-
ší zónu a areál bývalého JZD 
(nyní pøevážnì ve vlastnictví 
obce) rekonstruovaný, dole 
prostor pro obchùdky, nahoøe 
byty a v prostoru, nyní slouží-
címu jako parkovištì strojù, 
nové námìstí s dìtským høi-
štìm.

To, co jsem zmínil, jsou 
témata, na kterých jsem se po-
koušel spolu s dalšími spolu-
pracovat se souèasnou sprá-
vou obce. Výsledkem bylo jen 
dopravní zklidnìní v okolí 
Korandovy ulice, které nás 
stálo mnoho úsilí a bezpochyby 
by si ještì žádalo doladìní.

Mám v úmyslu se v následu-
jících èíslech Zpravodaje k vý-
še uvedenému programu vra-
cet a detailnìji jednotlivé body 
rozebírat.

 Ing. Pavel Zelený

Podzimní komunální volby - možnost zmìnit konkrétní vìci
ve vašem okolí k lepšímu. S pomocí  kandidátù s jasným programem.

Se zájmem jsem si pøeèetl 
èlánek pana ing. Zeleného 
ke!zlepšování vìcí v!našem 
okolí. Jsem rád, že jsou u nás 
lidé, kteøí chtìjí nìco pro obec 
udìlat. Vìøím, že se jich najde 
do podzimních komunálních 
voleb dost. Hlavnì jak píše pan 
ing. Zelený, kandidátù s!jas-
ným programem. A tady je ten 
problém, že jasný program by 
mìl být postaven na reálném 
základì.

Pan ing. Zelený skuteènì 
s!námi jednal o nìkterých té-
matech, jako je pìší zóna 
v!oblasti školní jídelny èi areál 
Agro. Bohužel nikdo zatím ne-
øekl jak vyøešit v!pøípadì pìší 
zóny pøíjezd automobilù k ma-
teøské škole, k základní škole 
a!hlavnì k zdravotnímu støe-
disku. Dále je to pøíjezd ná-
kladních automobilù do areálu 
firmy Kalberg, která má ná-
jemní smlouvu na areál ještì 
na nìkolik let a rovnìž pøíjezd 
do areálu Agro. Jistìže jsou pì-
ší zóny, do kterých mohou auta 
vjíždìt. Pøedepsaná rychlost 
5!nebo 6 km/hod. Domníváte 
se, že je to reálné?

V!areálu Agro vlastní obec 
vìtšinu pozemkù a jednu bu-
dovu, firma CSO budovu a po-
zemek pod ní a majitelem 
všech ostatních budov je Agro. 
Z!toho vyplývá, že pokud bude 
obec chtít celou tuto oblast 
pøebudovat, musí se majetko-

vì vyrovnat s!majiteli dotyè-
ných nemovitostí. To!znamená 
buï je vykoupit nebo vybudo-
vat nová sídla firem. A tady je 
ten nejvìtší problém, kde na to 
vzít. Další krok je financování 
pøestavby. A je opìt je tady ten 
problém, kde!na to vzít.

Protože se touto oblastí za-
býváme již dlouho, pøed nìko-
lika lety byla dokonce zpraco-
vána studie této oblasti a mimo 
jiné to mìla ve svém posledním 
volebním programu MO KDU-
ÈSL, slyšeli jsme èastokrát, 
že!peníze na vykoupení získá-
me z!nìjakých grantù a!pøe-
stavbu provede nìjaká develo-
perská firma. Bohužel nikdy 
jsme se nedovìdìli z!jakých 
a!která.

Stejné je to i s!rùznými do-
pravnímí dotaženími a doladì-
ními. Pokud rùzné návrhy, 
které jsme dostali a stále do-
stáváme, nejsou v!souladu 
s!dopravními zákony, normami 
a pøedpisy, není možné je reali-
zovat. Dále je tøeba si uvìdo-
mit, a to jsme zdùrazòovali již 
mnohokrát, že mìstský obvod 
není správcem všech komuni-
kací ve Staré Bìlé. Právì 
na!Mitrovické, Proskovické 
a!Na Lukách jsou nejvìtší 
dopravní problémy. Ke všem 
úpravám a zmìnám na komu-
nikacích se vyjadøuje dopravní 
komise mìsta, odbor dopravy 
magistrátu mìsta Ostravy 

   Jasný program = reálný program.

!ÈÍSLO 5  KVÌTEN 2010

a!Policie ÈR. A tady jsme èasto 
skonèili s!našimi návrhy úprav. 
Pøestože se o nìkteré zmìny 
stále snažíme, nepøineslo to 
zatím viditelný výsledek.

Pokud se jedná o bezpeènost 
dìtí, opìt musím opakovat to, 
co jsem psal už nìkolikrát. 
Ke!zvýšení bezpeènosti nejen 
v!okolí školní jídelny, ale všu-
de, nejvíce udìláme, když dìti 
nauèíme používat k!pøecháze-

ní pøechody, vyèkat doby, 
kdy!žádné auto nejede a!pak 
silnici pøecházet co nejrychle-
ji. To poslední platí i pro místa, 
kde pøechod vyznaèen není.

Hlavnì však buïme dìtem 
pøíkladem. A tady musím kon-
statovat, že pan ing. Zelený 
v!tomto smìru pøíkladem není.

Miloslav Hoøínek
místostarosta

POU�OVÁ 
ZÁBAVA
15.5.2010
OD19 HODIN
V!KATOLICKÉM DOMÌ
VE STARÉ BÌLÉ

OD 16 HODIN
TANÈENÍ PRO DÌTI
ZDARMA 
VE 22 HODIN HOST VEÈERA

HEIDI JANKÙ
HRAJE:
HUDEBNÍ SKUPINA UFO
DISKJOCKEY MILAN RUS

VSTUPNÉ 80,- KÈ   V!PØEDPRODEJI 60,- KÈ
(P. BAJOREK - TEL. 603!766!393)
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Starobìlské louky u Odry už 
nikdy nebudou jako døív. Vy-
rostl na nich zástup mohut-
ných železných sloupù s!vyso-
kým napìtím. Jenže bez vìdo-
mí tìch, kterým louky patøí. 
Vlastníci pozemkù se o sloupo-
øadí od ÈEZu dozvìdìli 
až!ve!chvíli, kdy už konstrukce 
na pozemcích rostly.

„Poslali mi dopis. Když jsem 
ho èetl, už mi na louce stál 
sloup,“ popisuje svou zkuše-
nost sedlák Václav Kokeš, kte-
rý na lukách u Odry vlastní asi 
6 hektarù. Podobnì jako ostat-
ním mu louky slouží k!tomu, 
že!na nich seèe a suší seno 
pro!dobytek. „Ale já tam žáden 
sloup nechci. Byla to krásná 
otevøená krajina. Vidìli jste to 
teï? Zkazili ji,“ zlobí se.

Podobnì to vidí i mnoho dal-
ších lidí, kterým postavil ÈEZ 
bez ptaní na lukách stožár: 
„Je!to nehoráznost, vrchol aro-
gance. Nemají ani tu slušnost, 
aby s!námi vèas jednali,“ zlobí 
se Vladimír Stuchlý, jemuž tìž-
ká auta bez ptaní vozila pøes 
pozemek díly na staveništì.

Uprostøed polí stojí sloupy.
Majitelé zuøí, energetici se jich neptali

A nespokojení jsou i lidé, 
kteøí si do krajiny kolem Odry 
rádi chodili odpoèinout: 
„Když!jsem to poprvé vidìla, 
byl to šok. Doslova jsem onì-
mìla,“ líèí první dojmy Danuše 
Bøeská, která bydlí ve Starých 
Výškovicích a k!Odøe pravidel-
nì chodí relaxovat. „Dvakrát 
tøikrát týdnì tudy projíždím 
na!kole,  s !kamarádkami,  
s!manželem. A obèas jdeme 
i!pìšky, na pivo. Krajinu to zne-
hodnotilo,“ myslí si. S!tím sou-
hlasí i Martin Frömel, který 
po!tamních loukách 25 let jezdí 
na koních: „Zdìsil jsem se,“ øí-
ká. „Vùbec to nekoresponduje 
s!krajinou, na kterou jsem byl 
léta zvyklý. Mìla své kouzlo, 
teï dostala pìknì na frak.“

ÈEZ: nemohli jsme jinak
Energetický gigant ÈEZ má 
pro všechny stejnou odpovìï: 
jednal prý v!nouzi. „Pùvodní 
vedení vysokého napìtí je 
v!havarijním stavu. Je tøeba 
kompletní výmìna vedení 
a!sloupù. Jenže prochází úze-
mím Chránìné krajinné oblasti 
Poodøí, polaneckou nivou. 
A!CHKO nesouhlasilo, aby-

chom rekonstruovali ve!stáva-
jící trase,“ vysvìtlil postup 
ÈEZu na schùzce s!majiteli po-
zemkù právník Lukáš Hrabec.

Setkání se konalo na konci 
bøezna na obecním úøadu. 
Asi!tøi desítky lidí, kteøí si pøišli 
vysvìtlení firmy poslechnout, 

nechápavì kroutilo hlavou: 
„Je!to anarchie. Co vás oprav-
òuje použít takový postup,“ 
ptal se znechucenì vlastník 
jednoho z pozemkù Miroslav 
Kainer.
„Proè jste nejdøív nejednali?“ 
ptal se další, Vladimír Stuchlý.
 

„Pùvodní vedení bylo v!hava-
rijním stavu, museli jsme jed-
nat rychle,“ odpovìdìlo po-
stupnì nìkolik zamìstnancù 
ÈEZu. „A museli jsme zvolit 
jinou variantu, když jsme 
do!CHKO nemohli,“ dodává 
právník Hrabec.

CHKO: Znièili by nám nivu
Ivan Bartoš, vedoucí Správy 
Chránìné krajinné oblasti 
Poodøí, postup svého úøadu 
hájí: „V Národní pøírodní re-
zervaci Polanská niva se velmi 
rychle mìní koryto Odry. 
Meandry – zákruty Odry - se 
pøemis�ují s takovou dynami-
kou, že je jen otázkou èasu, 
kdy!zaènou ohrožovat sloupy 
vysokého napìtí. Už teï bere 
Odra i rybnièní hráze.“ Jak 
dodává, kdyby dovolili ÈEZu 
v!Poodøí pracovat, hrozily by 
velké škody na pøírodì: 
„Opevòování sloupù by muselo 
probìhnout vybudováním be-
tonových ostrovù kolem každé-
ho sloupu, které by byly zapu-
štìny až do tøetihorního pod-
loží - zkrátka by musely odolat 
plné síle povodòového proudu. 
To by znamenalo znièení ne-
malé èásti národní pøírodní 
rezervace, což je jediná vìc, 
která je jistá. Zda!by nové slou-
py vodì odolaly, jisté naopak 
zrovna dvakrát není.“A tak 

zvolil ÈEZ cestu mimo chrá-
nìné území. Firma nemusela 
mít kvùli hrozící havárii v!ruce 
ani stavební povolení. Staèilo, 
že o stavbì informovala magi-
strát: „Øekli jsme jim, a� jedna-
jí s!vlastníky, jenže oni to ne-
udìlali a já jim to zazlívám, ne-
bylo to správné,“ øekla Jarmila 

Horáková ze!stavebního úøadu 
ostravského magistrátu.

Zástupci ÈEZu její výtku po-
chopili: „Asi by bylo vhodné se 
omluvit,“ pøipustili pøed lidmi. 
„Chápeme vaše rozhoøèení, 
ale!museli jsme se pøizpùsobit. 
Zvolili jsme menší zlo. Naší 
povinností je zajiš�ovat spole-
hlivou dodávku elektøiny,“ 
doplnil právník Lukáš Hrabec 
a dodal: „Stavba je doèasná.“

Sloupy zùstanou,
jen o nìco vedle
Doèasnost, o které mluvil, zna-
mená podle odhadù ÈEZu asi 
2!roky. Firma se teï chce s!ma-
jiteli dohodnout – jednomu 
po!druhém nabídne odškod-
nìní za to, že využívá jeho 
pozemek. Dohody budou indi-
viduální – kolik kdo usmlouvá, 
tolik bude mít.

Jenže ani po dvou letech 
sloupy a dráty z!luk nezmizí. 
Firma poèítá s!tím, že se vede-
ní vysokého napìtí chránìné 
krajinné oblasti definitivnì 
vyhne a zùstane na starobìl-
ských lukách. Soubìžnì s!do-
èasnou trasou chce ÈEZ posta-
vit trasu trvalou. To už ale bu-
de muset postupovat jinak – 
bude potøebovat smlouvy se 
všemi majiteli pozemkù, jinak 
nedostane stavební povolení. 
„Když nìkdo nebude souhlasit, 
hrozí mu až vyvlastnìní,“ za-
znìlo ke konci setkání firmy 
s!vlastníky pozemkù.
„To se nevyøeší ke spokojeno-
sti,“ zaprorokovala na odchodu 
majitelka hektaru a pùl velké-
ho pozemku Zdeòka Holaòová.

Jana Bohušová
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umístìna v!bezprostøední blíz-
kosti mateøských škol a proto 
je budou moci využívat i ma-
teøské školy. Tento návrh byl 
projednán v!obvodní radì a byl 
schválen.“

Miloši, ty jsi místostaro-
sta obce, já v"našem roz-
hovoru zastupuji Dìtský 
úsmìv. Co"mùžeme spoleè-
nì udìlat pro to, aby nej-
menší starobìlské dìti 
mìly co nejdøív prolézaèky?

Pøedpisy pro budování a pro-
voz dìtských høiš� jsou velmi 
pøísné a vìtšina „kritikù“, kteøí 
si myslí, že høištì mùže vyrùst 
ze dne na den, o nich nemá po-

Pokraèování z titulní strany

Místostarosta Staré Bìlé 
Miloslav Hoøínek øíká, že obec 
na dìti nezapomnìla - høištì je 
ve stádiu v!pøíprav – hledá se 
místo èi místa, kde by mohlo 
vyrùst. A poèítá se, kolik by to 
stálo: „V!tuto chvíli navrhuje-
me, že vybudujeme dvì veøej-
ná dìtská høištì, která budou 

nìtí. V!mnoha vesnicích okolo 
jsou dìtská høištì, která však 
nesplòuji bezpeènostní normy. 
Samozøejmì, pokud se nikomu 
nic nestane je všechno v!po-
øádku. V!opaèném pøípadì se 
nejprve zjiš�uje, jestli jsou 
splnìny všechny normy, revize 
atd. V!pøípadì, že nìco z!toho 
není v!poøádku, má odpovìd-
nost zøizovatel høištì.

Když jsme zaèali uvažovat 
o!vybudování dìtského høištì, 
nevìdìli jsme o tìch pøedpi-
sech témìø nic. Pak jsme se 
s!tajemníkem zúèastnili škole-
ní o dìtských høištích a nesta-
èili jsme se divit. Dopadové 
plochy, dopadové výšky, veli-
kost prasklin ve døevì, velikost 
èlánkù øetìzù a další a další 
vìci. Myslím, že dneska o tom 
už též nìco víš.

Nìkdy zaèátkem listopadu 
loòského roku jste se na mì 
obrátili s!dotazem, jaká je 
šance na vybudování dìtského 
høištì. Tehdy jsem vám øekl, 
že!chceme dìtské høištì v!roce 
2010 postavit. Otázkou ale zù-
stává, v!jakém rozsahu, proto-
že to je zase otázkou penìz. 
A!v!listopadu nikdo neví, jaká 
bude finanèní situace v!dalším 
roce. Pøesnì to nevíme ani teï, 
záleží na výnosu z!daní a tuto 
informaci bychom mìli už brzy 
dostat z!finanèního úøadu. 
Pøesto jsme si øekli, že nìjaké 
peníze na dìtské høištì dáme.
,

Ono to vypadalo, že se nic 
nedìje.

I když to nìkdy vypadá, že se 
nic nedìje, neznamená to, 

že!se skuteènì nic nedìje. 
Dokud nevíme, kolik bude pe-
nìz, nemáme pro vás pøesnou 
informaci. Až budeme znát 
pøesnìji finance obvodu, vyèle-
níme èástky na nezbytný pro-
voz a závazky a zbytek mùžeme 
použít na další projekty. Pro-
tože v!zimì se budovat nedá, 
využili jsme se starostou a ta-
jemníkem èas na øešení tako-
vých otázek jako je umístìní 
høištì, jestli skuteènì v!parku, 
jak se plánovalo, nebo mezi pa-
vilony školy nebo úplnì jinde, 
jestli postavit jedno nebo dvì 
høištì – horní a dolní, protože 
maminky asi nebudou jezdit 
s!dìtmi na prolézaèky pøes ce-
lou obec. A do tìchto úvah pøi-
šel váš èlánek, ze kterého jsem 
se dovìdìl, že nic nedìláme, 
že!se o nic nestaráme atd. Po-
tom má èlovìk chu� se na vše-
chno skuteènì vykašlat.

Ale to jste neudìlali, 
a"z"toho, co vím teï, mùžu 
øíct – je velká nadìje, 
že"dìtské høištì bude. 
Kdy"by to mohlo být?

Já jsem pøesvìdèen, že obì 
høištì letos budou. Samozøej-
mì v!menším rozsahu, než jste 
pùvodnì plánovali vy pro jedno 
høištì. Ale v!dalších letech se 
dají postupnì doplòovat. Vaše 
aktivita se mi líbí, protože jak 
jsem už nìkolikrát øíkal i psal, 
mám rád, když lidem není 
jedno, jak a kde žijí a snaží se 
své okolí zlepšovat a ne jenom 
vykøikovat, že by se mìlo nìco 
udìlat. 

Jana Bohušová

Prùlezky
pro dìti
by mohly stát
ještì letos

Pøinesme si
z pouti obrázek
kostela

Dokonèení z titulní strany

Srdeènì vás tedy všechny 
zveme o pouti v!sobotu i v ne-
dìli k!našemu stanu tee-pee 
nebo k!našemu áèku.

Budeme vás oèekávat s!vý-
stavkou reprodukcí obrázkù 
bìlského kostela. Originály ob-
rázkù a skic nám laskavì bez-
platnì zapùjèili pan František 
Hùla, Ondøej Stuchlý, Tomáš 
Lejsek a Lukáš Gelnar.

Reprodukce obrázkù bude-
me prodávat za sponzorské 
ceny a také i Vy se tak mùžete 
stát sponzory oprav fasády. 

Menší dìti se v!našich sta-
nech mohu tìšit na vymalo-
vánky kostela, ty vìtší na jed-
noduchý kvíz.

Bylo by úžasné, kdyby se kaž-
dá bìlská rodina podílela ale-
spoò malou èástkou na!opravì 
vzhledu dominanty naší obce 
kostela svatých Jana Nepo-
muckého a!Mikuláše.

Opravu fasády mùžete také 
podpoøit finanèním darem 
farnosti, který je doložitelný 
pro daòové odpoèty, za tímto 
úèelem prosím kontaktujte 
faráøe P. Antonína Kocurka 
rkf.starabela@doo.cz web: 
www.starabela.farnost.cz .

Za starobìlské skauty se tìší 
Pavel Stuchlý

VEÈÍREK ZA PRÙLIZKY Benefièní retro party s názvem 
Roztoème to jako za mlada mìla úspìch. Poslední dubnovou 
sobotu veèer se pøišlo do sálu Katolického domu pobavit pøes 
230 lidí ze Staré Bìlé a okolí. Podpoøili tak prosbu, zda by v 
obci mohlo vyrùst dìtské høištì. Podporu symbolicky 
vyjádøili i mnozí další. Akci uspoøádalo obèanské sdružení 
Dìtský úsmìv, které vzniklo pøi zdejší mateøince. Peníze, 
které se vybraly za vstupenky, prodej trièek a tak podobnì, 
pùjdou na vybavení pro dìti. (jb)
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se asi v!pìti procentech pøípa-
dù. Ještì výjimeènìjší jsou troj-
èata. Poèet plodù by se dal zji-
stit ultrazvukem, ale ten se po-
užívá vìtšinou jen ve velko-
chovech,“ popisuje zkušenosti 
z!praxe inseminaèní technik 

ta pøišla na svìt moc slabá 
a!nepøežila. „To se u dvojèat 
stává, protože se rodí menší 
než jiná telata,“ vysvìtluje 
Marie Sýkorová. „A témìø vždy 
platí, že pokud se narodí páre-
èek, pak jalovièce chybí po-

Dva zvìdaví býèí kluci Josefek a Pepa.

né stáji jako jejich matka, 
ale!v!opaèném koutì. Spoleè-
nost jim dìlá o mìsíc starší 
kamarádka Apolenka.

Zajímavou výbavu zdìdili 
po!otci býkovi, který je pùvo-
dem ze skotského plemene 

Na farmì u Sýkorù zaèalo 
jaro velkým pøekvapením: 
pìtiletá holštýnská kráva Kazi 
porodila namísto jednoho hned 
dvì telata najednou. Tmavo-
hnìdí býèci pøišli na svìt 
19.!bøezna ráno: „Narodili se 
na Josefa, a tak jim øíkáme 
Josefek a Pepa,“ øíká Marie 
Sýkorová, která se svou rodi-
nou o dobytek stará.

Sýkorovi pøitom vùbec netu-
šili, že Kazi èeká dvojèata: „Asi 
o pùl šesté ráno se narodil 
první býèek. Byl u toho man-
žel,“ líèí paní domácí. „Krmil 
ostatní, v!tom kráva znovu leh-
la a za pár minut tu bylo druhé 
tele,“ popisuje.

Krávy se nepøipouštìjí pøiro-
zenou cestou, ale podstupují 
inseminaci – vlastnì umìlé 
oplodnìní. Inseminátor pøijde 
po ètyøiceti až padesáti dnech 
zkontrolovat, zda je kráva bøe-
zí. Kolik telat ale v!bøiše matky 
roste, to už odborník nezjiš�u-
je. U krav, podobnì jako u lidí, 
je totiž bìžné, že se rodí jen 
jeden potomek. „Dvojèata jsou 
u krav rozhodnì vzácnìjší, rodí 

Josefek a Pepa
zpestøili
farmáøùm
pøíchod jara

Pavel Koláø.

U Sýkorù to není poprvé, 
kdy!se narodila telata-dvoj-
èata. Vloni se na statku narodil 
pár – býèek a jalovièka. Jenže 

hlavní orgány,“ doplòuje ji 
Pavel Koláø.

To býèí kluci Josefek a Pepa 
mají síly dost. Dokonce už se 
osamostatnili, stojí sice ve stej-

Red Angus. Josefkovi ani Pepí-
kovi proto nikdy nenarostou 
rohy: „Toto plemeno bylo 
vyšlechtìno pro bezrohost,“ 
doplòuje Pavel Koláø. (jb)

sám pøíležitostnì hrává jako 
DJ, a ví, že pøipravit takovou 
akci není legrace. „ Jdu do toho 
po hlavì,“ pøiznává.

Program postavil tak, aby 
oslovil mladé i rodièe s!dìtmi, 
kterých bude na pouti dost. 
Hudba bude hrát v!sále Kato-
lického domu už od ètyø hodin 
odpoledne: „To bude pouštìt 
DJ hudbu pro dìti, tìm na-
bídneme i nìjaké soutìže.“

Od sedmi veèer zaène pro-
gram pro dospìlé. K!tanci bu-
de hrát støídavì karvinská sku-
pina Ufo, kterou už letos Staro-
bìlané slyšeli na lidoveckém 
plese, a DJ Milan Rus, Bajorkùv 
kolega a kamarád: „Pøed pat-
nácti lety jsme spolu hrávali 
v!Karviné a okolí. Je to DJ, kte-
rý rád hraje lidem na pøání, pøi-
zpùsobí se tomu, co chtìjí,“ øí-
ká Jaroslav Bajorek. A pøipou-
ští, že mu to nedá a na chvíli 
kolegu vystøídá: „Nìjaký vstup 
si urèitì zahraju, to si nene-

chám ujít. Ale jinak je organi-
zace kolem tolik, že celou zá-
bavu hrát nemùžu.“

Nejvìtším lákadlem akce má 
být zpìvaèka Heidi Jankù, 
která vstoupí na pódium staro-
bìlského KD ve 22 hodin a!bu-
de zpívat hodinu. „Je to rodaè-
ka z!Ostravy, tak jsem si øíkal, 
že ji zkusím pozvat. Když jsem 
s!ní mluvil, byla moc milá 
a!vstøícná.“

Na odpolední  taneèky 

pro!dìti se vstupné platit ne-
bude, lístek na veèer stojí 
v!pøedprodeji 60  a na místì 80 
korun. „Kdo si chce koupit 
lístek v!pøedprodeji, mùže mi 
zavolat na èíslo 603!766!393. 

Chci podìkovat manželce, 
že!je ke mnì vstøícná. Máme 
tøi malé dìti a ona mi to vše-
chno umožnila pøichystat a je-
štì pomáhala, když bylo tøeba. 
Teï ještì, aby pøišli lidé,“ pøeje 
si organizátor.                   (jb)

Starobìlská pou� bude mít 
zpestøení, jaké tu dlouho ne-
bylo :  pou�ovou zábavu.  
Kdo!bude chtít, mùže veèer 
a!noc ze soboty na nedìli pro-
tanèit. „A ze zábavy v!nedìli 
pokraèovat tøeba klidnì rov-
nou do kostela,“ øíká napùl váž-
nì, napùl žertem Jaroslav Bajo-
rek, který akci chystá. Tøi roky 
pomáhá se správcování v!Kato-
lickém lidovém domì. Za tu 
dobu, jak sám øíká, se trošku 
rozkoukal a zjistil, že by Staré 
Bìlé pou�ová zábava slušela: 
„Prý tady dobrých dvacet let 
nìco takového nebylo. A tak 
jsme si se Stáòou Foltou øekli, 
že zkusíme udìlat nìco pro 
mladou a støední generaci,“ 
vypráví, jak to všechno zaèalo.

Bajorek má k!muzice blízko, 

Na letošní pouti
se bude tanèit
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Èeský patron sv. Jan Nepomucký
Pražské arcidiecéze generální vikáø JAN   Z" POMUKU

Drahocenná je v!Hospodinových oèích smrt jeho zbožných. (SZ, Ž 115 V!15)

Podle zámyslu a praktik 
tohoto svìta mìl Jan z!Pomu-
ku, oznaèovaný pozdìji podle 
pøejmenování rodného mìs-
teèka Jan !Nepomucký, zùstat 
navždy zapomenut. Nicménì 
podobnì jako se jeho potopené 
tìlo objevilo na hladinì Vltavy, 
tak se navzdory všemu i jeho 
osobnost vynoøila na hladinì 
historie coby svìtlo Církve 
a!silou svého mlèení oslovuje 
každou dobu.

Narozen kolem r. 1346 v!mì-
steèku - trhové vsi cister-
ciáckého kláštera Pomuku pra-
vdìpodobnì jako potomek ko-
lonistù z!pøedchozího století, 
nevynikal nìjakým zvláštním 
pùvodem, majetkem nebo jiný-
mi okázalými vlastnostmi. 
Ze!svého rodištì si však 
do!Prahy pøinesl kromì zbož-
nosti, nevšední poctivosti, še-
trnosti a pracovitosti také sil-
nou touhu po vzdìlání, která 
jej dovedla pøes pražskou uni-
verzitu až k!zahranièním stu-
diím v Itálii.

I když se z!klerika, zastáva-
jícího po dobu deseti let úøad 
„veøejného notáøe z!císaøské 
moci“ stal postupnì knìz 
a!oltáøník tzv. Vlašimské kaple 
svatovítské katedrály, faráø 
u!sv. Havla na Starém Mìstì 
pražském, bakaláø práva praž-
ské univerzity a poté na padov-
ské univerzitì promovaný dok-
tor církevního práva, kanovník 
kolegiátní kapituly u sv. Jiljí, 
žatecký arcijáhen a kanovník 
staroslavné vyšehradské kapi-
tuly, nakonec pak i generální 
vikáø pražského arcibiskupa, 
svìtská sláva tohoto nevýboj-
ného, skromného vzdìlance – 
duchovního a právníka, pøíliš 
neprovázela. Ani skuteènost, 
že na Univerzitì svatého 
Antonína v!Padovì zastával 
v!letech 1386-88 funkci jedno-
ho z!jejích rektorù, nedošla 
doma zvláštního obdivu, jaký 
bychom asi dnes oèekávali. 
Sláva svìta však nebyla cílem 
snažení klerika a knìze, pode-
pisujícího se na úøední listiny 
jménem „Iohannes de Pomuk“, 
žijícího jakoby ve stínu svého 
arcibiskupa Jana z!Jenštejna, 
toho èasu již po Evropì zná-
mého velikého reformátora, 
vášnivého obránce církve, spi-
sovatele, básníka a také vizio-
náøe. Podle pokynù i za nìj 

osobnì plnil množství menších 
èi vìtších úkolù. Pøitom byl 
samozøejmì také mimodìk 
sám vtahován do víru zaèína-
jící neklidné doby.

   Celý tehdy známý svìt trpìl 
již od r. 1378 takzvaným vel-
kým schizmatem – vzdoropa-
pežstvím, který mìl zatìžovat 
církev dlouhých ètyøicet let, se 
všeobecným úpadkem jak du-
chovním, tak hmotným. Zejmé-
na tomu duchovnímu úpadku 
se snažil Jan z!Jenštejna zpo-
èátku úèinnì èelit z!pozice 
zastávaného úøadu kancléøe 
Svaté øíše øímské i osobního 
pøítele èeského a souèasnì 
øímského krále Václava IV. 
Èím více ale rostl arcibiskup 
ve!svém duchovním snažení, 
vzdaloval se naopak král nejen 
duchovnímu životu, ale patrnì 
i samotné køes�anské víøe. 
Pùvodnì pøátelský vztah mezi 
nimi se tak vytrácel, spoluprá-
ce vázla, až nakonec došlo v!le-
tech 1392 - 1393 k!osudovému 
zlomu.

Bylo Václavovou tragédií, 
že!se nenauèil vládnout – ani 
jako èeský, ani jako øímský 
král. Novì nastupující nepøí-
znivé církevní, politické a na-
konec i hospodáøské pomìry 
sice tìžce zatížily poèátky jeho 
samostatné vlády, pøesto se 
jim dalo, alespoò do znaèné 
míry èelit. Nesporné nadání, 
které se u nìj v!dìtství projevo-
valo, nadprùmìrné vzdìlání, 
kterého dosáhl, možnost boha-
tého výbìru schopných lidí 
v!domácím okolí i v!Øíši Václa-
va obžalovává. Dary Ducha 
pohrdl, trvale nezodpovìdným 
jednáním postupnì znevážil 
jeho otcem Karlem IV. vybojo-
vaný a vybudovaný majestát. 
Nakonec úplnì podlehl nízkým 
vášním a alkoholismu. Obklo-
pil se nemorálními pochlebo-
vaèi, nezodpovìdnými kariéri-
sty, dokonce i zloèinci typu 
Zikmunda Hulera. S!jejich 
pomocí a iniciativou snažil se 
také postupnì likvidovat pøe-
kážející církevní autoritu. Spo-
leènou hybnou silou byla 
hlavnì touha po zbohatnutí, 
nejlépe pomocí církevního ma-
jetku. Proto se také za tím úèe-
lem v!pražském dvorském 
prostøedí vydatnì podporovalo 
hlavnì pranýøování církevních 
nedostatkù, zatímco kritika 

svìtských nepoøádkù soustøe-
ïovala se ke všeobecnému po-
bavení povìtšinou jen na pro-
následování nepoctivých praž-
ských pekaøù (zato ale nezøíd-
ka samotným králem). Listinné 
záznamy svìdèí o tom, z!jakých 
záminek dvoøané pøipravovali 
vyèerpávající spory mezi sla-
bošským králem a již uštvaným 
arcibiskupem, jak z!malých 
pøíèin docházelo k!vypalování 
a plenìní církevního zboží, 
až!k!napadání a zabíjení lidí 
v!zemi donedávna spoøádané. 
Všichni si mìli zvyknout na to 
že se nekvalitní svìtská moc 
mùže a bude prosazovat ne-
kontrolovatelným zpùsobem. 
Osoby, podléhající církevnímu 
právu, byly protiprávnì souze-
ny a odsuzovány. Docházelo 
k!opakovanému beztrestnému 
zabíjení knìží.

s!nevypoèitatelným, èasto ne-
ovladatelným Václavem obra-
cet králova druhá manželka, 
Žofie Bavorská, navíc ve spoje-
ní se zpovìdním úkonem – jak 
to ústní tradice, zachycená 
v!pol. 15. století, vážnì písem-
nì naznaèila. Pøedevším 
ale!musel generální vikáø nej-
více èasu vìnovat správním 
záležitostem arcidiecéze a po-
žadovanému zastupování arci-
biskupa. Oprávnìnì se dnes 
divíme, co všechno jen musel 
napøíklad vyšetøovat a v rámci 
toho je tøeba ocenit jeho vìc-
nost, toleranci, snahu neublí-
žit. Byly to rozlièné pøípady, 
od!malých prohøeškù nebo jen 
drobných úøedních nedostatkù 
až po velmi vážné pøípady, 
týkající se obvinìní z!hereze, 
které by v!rukou samolibého 
církevního hodnostáøe mohly 

Uprostøed šíøícího se stra-
chu, bez ohledu na neklidné 
pomìry, trpìlivì plnil úkoly 
všedního dne s!neokázalou 
zbožností Jan z!Pomuku.

Pro!lidi rùzného postavení byl 
také znám a vyhledáván jako 
právník, dobøe orientovaný 
v!otázkách kanonického práva. 
Historikové proto nevyluèují, 
že se na nìj mohla ve složitých 
záležitostech svého manželství 

vyústit pøímo v!historické pro-
cesy. Jan ale sloužil dobru, 
nikoli zlu, jak mimo jiné doká-
zalo jím vedené vyšetøování 
známého knìze – reformátora 
Matìje z!Janova.

   Cílevìdomému zlu ovšem Jan 
z!Pomuku neustupoval. Podko-
moøímu Zikmundu Hulerovi, 
nejmocnìjšímu z!dvoøanù, 
nejvìtšímu královu oblíbenci, 
odeslal zaèátkem r. 1393 pøed-
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volání k!církevnímu soudu 
za!svévolné zatèení a popravu 
dvou klerikù. A na Jenštejnùv 
pokyn pak 10. bøezna potvrdil 
volbu nového opata bene-
diktinského kláštera v!Kladru-
bech...

Arcibiskupské potvrzení no-
vì zvoleného opata totiž zma-
øilo králem pøipravované zru-
šení kláštera, jehož majetek 
chtìl použít pro uvažované za-
ložení západoèeského biskup-
ství. Nové biskupství, spolu 
s!benediktinským zbožím, mì-
lo být udìleno duchovnímu 
z!okruhu králových milcù. 
Zmaøení tohoto zámìru nesl 
Václav IV. tìžce a chtìl se po-
mstít. Podlým zpùsobem zajal 
20. bøezna Jana z!Jenštejna 
s!jeho nejvyššími úøedníky. 
Arcibiskupa jeho sluhové v!na-
stalém zmatku vyprostili, 
ale!generální vikáø Jan, oficiál 
Mikuláš Puchník, míšenský 
probošt Václav Knobloch a hof-
mistr Nìpr z!Roupova byli od-
vedeni na Hrad a hrubì, s!bi-
tím vyslýcháni. Samotný vý-
slech nebyl zaznamenán, pøed-
pokládá se, že se vedl kvùli ar-
cibiskupovým postojùm a!jed-
náním. Veèer byli tøi z!vyslý-
chaných – všichni duchovní, 
odvedeni do staromìstského 
vìzení na Staré rychtì, kde je 
mìl vyslýchat kat na muèidlech.

   Muèení bylo pøísnì tajné, 
bez!poøizování záznamù, s!o-
sobní úèastí krále, dlouhodo-
bì, již od rána, opilého. Nejvíce 
byl muèen generální vikáø. 
Kromì vyvrácení kloubù rukou 
pøi tak zvaném štosování  a pá-
lení bokù pochodnìmi, byly mu 
též paleènicemi drceny prsty. 
Pøes tìžké popáleniny, navzdo-
ry zlomeninì lopatky, tváøi 
v!tváø zdivoèelému králi Václa-
vovi, Jan psychicky nepodlehl. 
Ostatní prosili, slibovali, i to 
že!se postaví proti arcibisku-
povi. Nakonec odpøisáhli mlèe-
ní o celém výslechu i!s!prohlá-
šením o dobrém zacházení. 
Za!tìchto podmínek byli nako-
nec, tìžce ztýráni, propuštìni. 
Neoblomný generální vikáø 
však neprosil, nic nesliboval, 
nic neøekl, nic neprozradil. Po-
dle souèasníkù „král ho dal 
zato utopit“, podle moderních, 
lépe informovaných historikù 
„zemøel na muèidlech“. Sku-
teènost, odhalená posledním 
lékaøským výzkumem, vypoví-
dá jednoznaènì: bezprostøední 
pøíèinou smrti bylo roztøíštìní 
levé poloviny oblièejové èásti 
lebky. Nebyl to následek ka-

tova muèení, ale Václavova 
hnìvu. Nepøíèetný král mu nì-
jakým tupým pøedmìtem  buï 
rozbil, nebo botou rozkopal 
oblièej. V!rámci likvidace nyní 
již jemu nepøíjemného pøípadu 
mìl být „doktor Johánek“ co 
možná nejtišším zpùsobem 
odklizen na vìky, a tak v!noci 
20. bøezna 1393 byl mrtvý knìz 
z!Karlova mostu vhozen do!Vl-
tavy.

Jako nakonec (po mìsíci) vo-
da vyplavila zmizelé utýrané 
tìlo, podobnì i historická vìda 
nám k!úžasu novì, po šesti sto-
letích, promítá postavu národ-
ního patrona na pozadí doby 
vlády Václava IV. Výluènì ba-
rokní pojetí knìze – muèedníka 
zpovìdního tajemství monu-
mentálnì doplòuje poznáním 
èlovìka, který se neokázale, 
trpìlivì, každodenním snaže-
ním nauèil pøekonávat veške-
ré negativní vlivy doby, ve!kte-
ré musel žít, praktikovat svou 
víru a všestrannì pracovat. 
V!jejích složitých problémech 
se potom dovedl nejen správnì 
orientovat, ale dokázal také 
potlaèit pøirozený strach a po-
stavit se proti nastupující pøe-
sile zvùle a násilí na stranu 
spravedlnosti. Nezahrával si 
se zlem jako mnozí jiní. Proti 
násilnickému králi dokázal se 
rozhodnì postavit na stranu 
potlaèovaného arcibiskupa, 
jehož obrana celkovì oslabené 
církve, navíc v!podmínkách 
rozkládajícího se èeského stá-
tu, snažila se hájit nejen pošla-
pávanou lidskou dùstojnost, 
ale zároveò hledala i možná vý-
chodiska z!již poznenáhlu na-
stupujícího katastrofického 
scénáøe.

V!tomto zápase položil nako-
nec Jan z!Pomuku svùj život. 
Byl èlovìkem tolerantním vùèi 
bližnímu, bez útoènosti. Praco-
vitý, neokázalý, zbožný a podle 
nestranných historikù rovnìž 
zcela bezúhonný knìz (prý 
zøejmá výjimka té doby), který 
nechtìl vládnout, ale jen slou-
žit. Fyzicky útlý, pøehlédnutel-
ný èlovìk. Pøesto vydal svì-
dectví ostatním takovou mírou 
vìrnosti a osobní stateènosti, 
jakou mohl v!tehdejší Svaté øíši 
øímské i v!samotných Zemích 
koruny èeské každý upøímnì 
ocenit. Sám nevyhledával mí-
sto na výsluní dìjin. Nevyhle-
dával ani muèednictví, kterým 
je dnes znám po celém svìtì. 
Ale právì muèednictví je dar.

V"Ostravì 17. 4. 1993
František Valdštýn

Milí spoluobèané,

opìt zde máme krásný mìsíc 
máj. Uprostøed mìsíce, a to 
pøesnì 16. kvìtna, si pøipome-
neme patrona našeho øímsko-
katolického kostela - Jana 
Nepomuckého. Tento rok pøi-
padá na tento datum nedìle.

Všechny vás srdeènì zvu 
na!bohoslužby:

16. 5.
7.30 mše svatá
10.00 mše svatá
15.00 požehnání

Bohoslužby povede P.!Pro-
kop Siostrzonek OSB, pøevor 
bøevnovského kláštera v!Pra-
ze.

Ještì bych vás rád pozval 
na!jednu hezkou akci. Dne 
28.!kvìtna budou na mnoha 
místech v!celé republice (také 
v Rakousku a Nìmecku) ote-
vøeny kostely od 18.00 – 24.00 
hodin, tzv. „Noc kostelù“. Také 
náš kostel bude zpøístupnìný 
veøejnosti.

Zde je zhruba program, který 
bude po celou dobu otevøe-
ného kostela probíhat:

18.00 – mše svatá pro dìti 
a!mládež – zpívá dìtská schola

19.00 – S!kytarou v!kostele
zpívá dìtská schola

19.30 – komentáø ke kostelu
sv. Jana Nepomuckého
P. Antonín Kocurek

20.00 – S!kytarou v!kostele
 zpívá schola Krmelín

20.30 – varhanní koncert 
Jana Netoèná

21.15 – housle
Marie Korpasová

22.00 – S!kytarou v!kostele 
zpívá schola Proskovice

23.00 – S!kytarou v!kostele
zpívá schola Stará Bìlá

23.30 – modlitby a zpìvy
 z!Taizé

www.nockostelu.cz 

Tìším se na setkání s"vámi.
P. Antonín Kocurek, faráø

O Noci kostelù 2010 se na pre-
zentaèních webových strán-
kách doètete mimo jiné toto: 
"..je pozváním všech lidí dobré 
vùle ke spoleènému setkání, 
projevem dùvìry v!život u lidí, 
kteøí chrámy stavìli a zdobili, 
ale i u tìch, kteøí je dnes 
obývají a znamením živé spolu-
práce køes�anských církví, 
která zaceluje rány vzniklé 
v!minulých staletích."

Církev èeskoslovenská husit-
ská slaví letos 90.let svého 
trvání (což na církev, narozdíl 
od lidí, není až tak mnoho). 
Za!ta léta se stala nedílnou 
souèástí života mnoha obyva-
tel ve Staré Bìlé, a tak jsme 
rádi, že dnes, kdy v lavicích 
našeho Husova sboru zasedá 
už x-tá generace, mùžeme 
otevøít brány a pozvat všechny, 
mezi kterými žijeme, k malé 
návštìvì.

Husùv sbor se otevøe veøej-
nosti v pátek 28.5. v 18 hodin, 
aby pøivítal ty, kteøí si chtìjí 
poslechnout program, nebo se 
jen podívat, èi posedìt, pome-
ditovat nebo porozprávìt.

Už teï mùžeme nabídnout 
na!samý zaèátek hodinový kon-
cert mladé umìlkynì s krás-
ným hlasem Pavly Èichoòové, 
která bude interpretovat sklad-
by starých mistrù z dìl Bacha, 
Mozarta a dalších, spoleènì 
s!houslistkou Martou Hujero-
vou a varhaním doprovodem, 
v!19 hodin rozezní prostory 
kostela Junior samba a další ži-
vé rytmy v provedení nejmlad-
ších èlenù známého bubenic-
kého souboru Bumbumband, 
posléze i jejich starších kolegù 
pod vedením Jakuba Kupèíka, 
který instaloval v prostorách 
kostela i své fotografické práce 
z cest po Kubì. A nebude 
chybìt ani slovesný projev 
v!podání hereèky Daniely 
Rainischové. 

Aktuální program bude mož-
no zjistit nejen z vývìsky 
na!sboru, ale i z internetových 
stránek www.nockostelu.cz, 
kde jsou všechny podrobnosti 
i!informace k jednotlivým ko-
stelùm, které se k akci pøipoji-
ly. Vstup pro všechny je volný 
a!budeme rádi, pøijmete-li 
tento malý kulturní dárek 
a!naše pozvání.

Gabriela Bjolková, jáhenka 
Církve èeskoslovenské husitské

Noc Kostelù
v Husovì sboru

Noc kostelù
v kostele sv. Jana Nepomuckého
a pøipomenutí jeho patrona
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V!nedìli 23.kvìtna oblékne 
èisté rajtky, košili, jezdecké 
sako a nazuje jezdecké boty, 
aby na domácí pùdì ukázal, 
že!patøí v!Èesku mezi parkuro-
vými jezdci k!tìm nejlepším. 
Marek Hentšel, jednièka Jez-
deckého klubu Baník Ostrava, 
pojede Velkou cenu Ostravy. 
Pošesté. A pøesto - bude i ne-
bude to jako døív: pøekážky bu-
dou stát na kolbišti, které do-
bøe zná. Jenže pøes nì bude 
skákat na koni, s!nímž ještì 
tyhle závody nejel. „Všechny 
Velké ceny Ostravy jsem zatím 
jel na Salwadorovi. Letos to 
bude jinak, pojedu Landjunke-
ra,“ øíká pìtadvacetiletý jez-
dec o devítiletém valachovi, 
kterého jezdí teprve od!konce 
bøezna. „V tréninku to vypada-
lo dobøe. Má vìtší sílu než Sal-
wador, vlastnì má nejvìtší sílu 
ze všech koní, které jsem kdy 
jezdil. Ta síla je znát, když se 
odrazí pøed pøekážkou. Nikdy 
døív jsem u žádného konì nic 
podobného nezažil,“ chválí 
svého nového par�áka Hentšel. 
„Ale taky je pravda, že potøe-
buje jet parkur pomaleji a víc 
se na všechno soustøedit,“ 
upozoròuje.

Doma je doma
Pro ostravskou jízdárnu jsou 

tøídenní kvìtnové závody tra-
dièním vrcholem sezony. Sa-
motná Velká cena Ostravy se 
jede na závìr, v!nedìli odpo-
ledne. Konì v ní budou skákat 
až 150 centimetrù vysoké pøe-
kážky. Soutìž je souèástí 
Èeského skokového poháru, 
kde mìøí síly èeská parkurová 
špièka. O ostravský pohár pøi-
jedou bojovat i jezdci z!okol-
ních státù – Polska, Slovenska.

Marek Hentšel se na závod 
na!domácím kolbišti a pøed do-
mácím publikem vyloženì tìší: 
„Budou tam lidé, co mì znají. 
Rodièe, kamarádi z!jízdárny. 
Svazovat mì to nebude, 
naopak – vyhecuje mì to,“ øíká 
o náladì pøed vstupem na par-
kur. „Vím, že otec bude mít vel-

oboru vypracoval na meziná-
rodní úroveò. „Záleží to 
na!sponzorech, na koních, 
které budu jezdit.“

Skákat se prý dá klidnì 
až!do!dùchodu, když vydrží 
zdraví. „Pokud se èlovìk cítí 
fyzicky dobøe, nic jej neome-
zuje, nebolí, mùže i v!šedesáti 
skákat velké závody,“ øíká 
Hentšel, který se pøece jen 
v!tuto chvíli víc soustøedí 
na!bližší budoucnost, kvìtno-
vou Velkou cenu: „Pøijïte se 
podívat. Je to nejvìtší závod 
parkurového skákání v!okolí 
Ostravy.“

Jana Bohušová

Nová dvojice chce doma
ukázat, na co má

ké nervy, to mamka bude o nì-
co klidnìjší.“

On sám prý trému mít nebu-
de. „Budu se jen potøebovat 
soustøedit sám na sebe. 
Ošetøovatelka mi pøivede konì 
na opracovištì, tam si jej uvol-
ním, skoèíme si deset dvanáct 
pøekážek na rozhýbání, po-
slední dvì už v!maximálním 
soustøedìní. Pak pùjdeme 
na!parkur,“ popisuje, jak  bu-
dou vypadat poslední minuty 
pøed startem.

Tra� bude stavìt trenér a šéf 
starobìlské jízdárny Pavel Hu-
deèek. Ale jeho svìøenec si ne-
myslí, že to pro nìj bude plus: 
„Mnì jeho parkury sedí, jsou 
korektní, ale za žádnou velkou 
výhodu to nepovažuju,“ øíká 
Hentšel.

Až mu rozhodèí zazvoní, dají 
znamení, že mùže zaèít, roz-
cválá se s!konìm k!první pøe-
kážce. Už naostro. Budou mít 
pøed sebou asi patnáct skokù, 
které zvládnou projet pøibližnì 
za minutu. „Já i kùò musíme 
být v!pohodì. Po prvních tøech 
ètyøech pøekážkách už jde 
cítit, jak to celé pùjde. Rád 
bych, abychom byli do pátého 
místa,“ pøeje si.

Závod pro kamaráda
Pojede tak trochu i pro svého 

dlouholetého par�áka a kama-
ráda Tomáše Bajnara, s!nímž 
donedávna tvoøil baníkovské 
jezdecké duo. Bajnar se závo-
dìním pøed sezonou skonèil, to 
po nìm dostal Hentšel nadìj-
ného hnìdáka Landjunkera: 
„S!Tomášem jsme dobøí kama-
rádi, odjezdili jsme spolu po-
slední ètyøi sezony, ale známe 
se mnohem déle, snad jede-
náct let. Nejvíc mi chybí v!kaž-
dodenní práci. Døív jsme tréno-
vali spoleènì, najednou tady 
není,“ líèí Hentšel.

Na stýskání ale nebude mít 
bìhem ostravských závodù 
moc èasu. Protože se konají do-
ma, bude muset odvést také 

spoustu jiné práce: „Stavìt 
pøekážky, chystat, co bude 
tøeba,“ øíká. A navíc: Velká 
cena je sice tím nejlepším, co 
bude na starobìlském kolbišti 
k!vidìní, ale závodit se bude tøi 
dny. Nejúspìšnìjší domácí 
jezdec pojede i další konì. 
V!soutìžích, kde budou pøe-
kážky o nìco níž. „Beru to pro-
fesionálnì – sednu na konì 
a!jedu, v!tu chvíli nezáleží 
na!tom, kterého z!koní mám 
nejradši. Ale platí, že kùò je 
v!jezdectví to hlavní, nejdùleži-
tìjší. Jen dobrý kùò dìlá do-
brého jezdce,“ øíká mladý zá-
vodník, který má jasno i v!tom, 
co chce: rád by se ve svém 

Marek Hentšel a Landjunker, nová dvojice Jezdeckého klubu Baník Ostrava.

Je mu 25 let, pochází 
z!Ostravy, pøed pìti lety se 
s!rodièi pøistìhoval do Staré 
Bìlé. Do areálu Jezdeckého 
klubu Baník Ostrava, za nìjž 
závodí, to má z!domu pár 
minut.

Ke koním jej jako kluka 
pøivedly sestøenice, chtìl se 
jim vyrovnat, a tak zaèal 
ke!koním chodit taky.

Nejdøíve na Morávce 
v!Beskydech, chvíli do!Hra-
bové a!od!roku 1997 na jíz-
dárnu do Staré Bìlé. Zùstal 
jí vìrný dodnes.

Stal se tøikrát mistrem re-
publiky – jednou v!kategorii 
juniorù a dvakrát v!soutìži 
mladých jezdcù do 21 let. 
Pokaždé s!konìm Lada, ma-
lou rezavou klisnou, o níž øí-
ká, že ji skákání zkrátka 
bavilo.

Od 19 let jezdí profesionál-
nì – ježdìním se živí. Splnil 
si tím sen, od té doby, co jel 
ve 14 letech první závody, 
doufal, že se parkurové ská-
kání stane jeho prací.

Když nesedí na koni, rád 
sportuje – lyžuje, hraje tenis 
– a vaøí.

Marek Hentšel, parkurový jezdec
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Starobìlští bìžkaøi úspìšnì 
zvládli nástrahy zimy a celé 
období sportovali bez úrazu. 
Oficiální zahájení zimní sezóny 
bylo 27.12.2009!autobusovým 
zájezdem na Visalaje. Pro ne-

dostatek snìhu jsme absolvo-
vali pìší výlet na Bílý Køíž 
a!pøes Grùò jsme se vrátili 
zpìt. Po Vánoèních svátcích to 
byla zdraví prospìšná vy-
cházka.

Bìžky jsme zazimovali, hurá na kola!
Když ve Staré Bìlé napadl 

první sníh, to bylo zaèátkem 
ledna, zaèali jsme jezdit po!ka-
tastru Staré Bìlé a okolních 
obcí. Podmínky byly mimoøád-
nì dobré, a tak do Beskyd 
nikdo nechtìl. Sezonu jsme 
oficiálnì ukonèili 13.3.2010.

Na pøání žen-lyžaøek jsme 
uskuteènili v rámci vzpomínek 
(náš vìkový prùmìr byl 63 let) 
oslavu MDŽ. Celkem se akce 
zúèastnilo 26 velmi spokoje-
ných sportovcù.

V uvedeném èasovém období 
jsme uskuteènili 9 výletù 
na!bìžkách. Ujeli jsme po Sta-
ré Bìlé !a okolních obcích 
128!km. Prùmìr na etapu 
15,5!èlena. Prùmìrný vìk 
63!let.

Novou cyklistickou sezónu 
jsme zahájili Prvním setkáním 
se šlapkami na sobotu Veliko-
noèní, kde se nás sešlo 18. 
Tímto jsme zahájili pravidelné 
cyklovyjížïky.

Budeme pokraèovat ve stej-
ném duchu jako v loòském 
roce. Dny výjezdu jsou urèeny 
na nedìle.

Každou støedu v Sokolovnì 
ve Staré Bìlé!pøipravujeme 
trasu na nedìli. Ve ètvrtek naši 
cyklisté dostávají informaci, 
na!co se mùžou v nedìli tìšit.

Ti, co si chtìjí s námi taky 
vyjet na kole, mùžou mi zavolat 
na telefon 606 723 933.

Pøe j i ! v šem cyk l i s tùm,  
aby!ujeli co nejvíce bezpeè-
ných kilometrù.

Franta Kutáè

První letošní cyklovýjezd nás zavedl i k opravenému splavu do Vratimova.

Oblékli se pracovnì, vzali 
lopaty, krumpáèe, rýèe, koleè-
ka a vyrazili na brigádu. Staro-
bìlští hokejisté se pøišli tradiè-
nì odvdìèit obci, že jim dává 
èást penìz na provoz oddílu. 

„Dnes kopeme na høbitovì, 
což je pøíznaèné, protože tøeba 
pìt èlenù našeho tøetího útoku 
má dohromady 317 let,“ smìje 
se pravé køídlo útoku a mana-
žer staré hokejové starobìlské 
gardy Zdenìk Hajný. „Nìkteøí 

už pomalu nedojdou ani do 
hospody, ale jako parta držíme 
pohromadì.“

Brigádnièit pøišlo na høbitov 
v!sobotu 17. dubna dopoledne 
dohromady tøináct èlenù od-
dílu. Mìli za úkol vykopat zá-
klady pro nové hroby, rozebrat 
starou zídku mezi starou a no-
vou èástí høbitova a pomoci li-
kvidovat staré opuštìné hroby.

„Hokejisté jsou jediní, kdo 
každoroènì podìkuje za pení-
ze tím, že na jaøe odpracují 
pro!obec brigádu,“ váží si 
jejich práce tajemník Ladislav 
Dlouhý. „S výsledkem jejich 
práce byl spokojen i správce 
høbitova Milan Folta. Moc 
dìkuje za pomoc,“ dodává 
Dlouhý. (jb)

Hokejisté
pracovali
na høbitovì

V!sobotu 8. 5. 2010 se usku-
teèní cyklistická akce u pøíle-
žitosti 65. výroèí ukonèení 
2.!svìtové války.

Cyklisté ze Staré Bìlé a Nové 
Bìlé se sejdou ve 14:30 hodin 
u!památníku Na Zámèiskách 
ve Staré Bìlé a pak pojedou 
pøes Bìlský les k!památníku 
do!Výškovic. Tam dorazí také 

Starobìlští hokejisté pøi tradièní jarní brigádì.
Tentokrát pomohli na høbitovì.

cyklisté z!Krmelína, Staré Vsi 
a!Proskovic.

Od památníku ve Výškovi-
cích se v!15 hodin spoleènì 
všichni pøesunou ke Korýtku, 
kde bude vzpomínka na konec 
války. 

Potom se cyklisté vrátí 
k!Sokolovnì ve Staré Bìlé, 
kde!bude akce ukonèena. 

Cyklisté k"výroèí osvobození
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TAROBÌLSKÝ
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ZÁMÈISKA PO TØICÁTÉ DEVÁTÉ – pøesnì po tolikáté se 
25.dubna konal vyhlášený starobìlský turistický pochod. 
Pøišli milovníci turistiky i lidé, kteøí si chtìli užít slunnou 
nedìli a trochu se projít. Po pìti trasách, které mìøily od 9 
do!26 kilometrù, se letos vydalo 366 dìtí i dospìlých. Nej-
mladší úèastnice, pùlroèní Anièka Adámková, si zatím sta-
robìlské okolí prohlížela z koèárku. „Šli jsme devítikilometro-
vou trasu, Anièka z toho dvì hodiny prospala,“ pochvalovala 
si její maminka Vìra. Hlavní organizátor Miloslav Hoøínek je 
rád, že se lidem na Zámèiskách líbilo: „Letos jsme trasy 
pøeznaèili. A lidé jsou spokojení, když je pìknì, což letos vyšlo 
fantasticky.“ (jb)

ÈARODÌJNICKÝ SVÁTEK Poslední duben patøil èaro-
dìjnicím všeho druhu a za starobìlskou školní družinou se 
jich slétlo opravdu hodnì. Malé, velké, tmavovlasé, šedo-
vlasé, rusovlasé, nìkteré i bez vlasù. S dlouhými nehty, 
koš�aty, pavouky, klobouky. Tancovaly, soutìžily, øádily o sto 
šest. A s nimi i ti, kdo nepøišli v kostýmu ježibaby, ale taky 
mìli chu� se pobavit. Nechybìlo èepované pivo, cukrová vata, 
domácí koláèe, ani ohòostroj. Zkrátka slet, jak má být. (jb)

jsou velmi zruèní, nápadití a!ši-

kovní.

Odpoledne byla naše škola 

otevøena rodièùm, kteøí mohli 

zruènost svých dítek také 

zhodnotit.

Náš tvoøivý den se povedl 

a!musíme naše žáky pochválit, 

že jsou rok od roku šikovnìjší. 

                                                                                                                                                                           
Mgr. Janíèková Dana

...se stává v naší škole tra-

dicí. Podle  prùzkumu se na nìj 

žáci i rodièe tìší.

Promícháním tøíd vznikly 

nové tvùrèí kolektivy, které si 

vyzkoušely od pletení pomlá-

zek, skládání jarních motivù 

origami, zdobení vajíèek i další 

èinnosti, které k!jarnímu tvo-

øení patøí.

Opìt se ukázalo, že naši žáci 

Jarní tvoøení...


